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Svar på § 37-spørgsmål nr. 119 vedr. lodtrækning ved narhvalfangst 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut vedrørende lodtrækning ved narhvalfangst. Spørgsmålet er henvist til 
besvarelse hos mit område. 

1. Man kunne ellers sagtens have givet tilladelse til fangst af hele kvoten til fri 
fangst efter først til mølle-princippet ved den nye ekstra tildeling af 
narhvalskvoten, men man vil ikke bruge denne ordning. Hvordan kan det være 
at man benytter sig af lodtrækning ved ny tildeling af h vid- og narhvalskvoter? 

Svar 1) 

APNN har god erfaring med at fangst af mindre kvoter ikke skal foregå som olympisk 
fangst, eftersom det i de fleste tilfælde er årsagen til, at der sker overfangster. Olympisk 
fangst giver kun mening, når kvotestørrelsen er stort, samt hvis kvoten jævnligt giver 
restkvote, som så kan overføres til efterfølgende år (ikke-akkumulerende metode). 
APNN har for eksempel i 2019 fritstillet kvoten for hvidhvaler til olympisk fangst for både 
erhvervs- og fritidsfangere fra Kullorsuaq til Narsamijit, fordi kvoten var på 320 
hvidhvaler og i øvrigt havde restkvote fra 2018. Hvert år bliver kvoten for hvidhvaler ikke 
opbrugt, fordi narhvaler er mere eftertragtet end hvidhvaler. Derfor fritstillede APNN 
kvoten for hvidhvaler, så ubrugte kvoter kunne være til gavn for flere erhvervs- og 
fritidsfangere. Den samme ordning er ligeledes passende i forhold til narhvalkvote i 
Uummannaq, da den årlige kvote er på 154 narhvaler og ofte viser sig at have restkvote 
fra forrige fangst-år. 

Årsagen til at der er store forskelle på kvoter i forskellige forvaltningsområder er, at 
kvoten bliver beregnet ud fra bestandsstørrelser, med 70 % sandsynlighed for at 
bestanden vokser. Det betyder, jo større en bestand der er, jo større bliver kvoten, og 
kvoten bliver mindre, hvis bestanden er vurderet mindre. 

Årsagen til at større kvoter kan fritstilles er, at en større kvote kan kontrolleres mere 
varsomt og i længere periode end en mindre kvote, der kan forårsage overfangst i en 
enkelt fangst. 

I 2017 indstillede den biologiske rådgivning til en væsentlig reduktion af narhvalfangster 
i hele 0stgrønland på baggrund af nedgange i de tre delbestande, hvor f.eks. kvoten i 
Tasiilaq i 2018 blev fastsat til 16, fra 40 narhvaler i 2017. Olym pisk fangst har tidligere 
været en foretrukken ordning i 0stgrønland, der ikke forårsagede mange overfangster. 
Dette er dog ændret i takt med biologernes rådgivning om mindre kvote til Tasiilaq og 
Ittoqqortoormiit, som tyder på at olympisk fangst ikke længere er en passende ordning. 
Dette tydeliggøres ved, at der foregik overfangster i 2018, 2019 og igen i 2020. 
Ordningen med lodtrækning blev også brugt i Forvaltningsområde Upernavik i 2020, 
efter mange ulovlige fangster og dermed også overfangster i Forvaltningsområdet. 
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En anden grund til at APNN ikke tillod olympisk fangst med de tildelte ekstra kvoter i 
Tasiilaq-området, der blev givet i juni 2020, var at Naalakkersuisut på sit møde d. 2. 
januar 2020, besluttede at kontrollen af hvid- og narhvalfangster skal skærpes, således 
at ulovlige fangster og overfangster kan formindskes. 

2. I henhold til Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 27. januar 2017 om beskyttelse 
og fangst af hvid- og narhvaler er det kommunalbestyrelsen der udsteder 
individuelle licenser samt licenser til fællesfangst efter ansøgning; skal det 
forstås således, at Kommunen selv har ret til at tillade lodtrækning eller 
frigivelse af fangsten? 

Svar 2) 

Ifølge § 6 stk. 1-2 i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 27. januar 2017 om beskyttelse 
og fangst af hvid- og narhvaler, skal fordeling af kvoter foretages af Naalakkersuisut 
efter høring af samtlige medlemmer af Fangstrådet og kommuner og kvoterne kan 
fastsættes indenfor en geografisk afgrænset bestand af hvid- og narhvaler, på 
kommunalt-, forvaltningsområde- og bygdeniveau. 

Det betyder, at kvoten bliver besluttet af Naalakkersuisut og hvorledes kvoten skal 
fordeles. Hvis Naalakkersuisut mener, at olympisk fangst ikke er egnet til mindre kvoter, 
vil der træffes andre passende ordninger. Det skal dog understreges, at ekstra kvoter 
ikke er ligesom årlige kvote, men er politisk besluttede kvoter. 

§ 8 i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 27. januar 2017 om beskyttelse og fangst af 
hvid- og narhvaler, står der, at Kommunalbestyrelsen udsteder individuelle licenser samt 
licenser til fællesfangst efter ansøgning indenfor den af Naalakkersuisut fastsatte kvote 
for den geografisk afgrænsede bestand. 

Det betyder, at Kommunalbestyrelsen udsteder individuelle licenser samt licenser til 
fællesfangst indenfor det Naalakkersuisut har besluttet. Hvis Naalakkersuisut stiller krav 
om lodtrækning, kan kommunalbestyrelsen ikke fritstille kvoten. 

3. Naalakkersuisut samt kommunens fangst- og fiskeriudvalg, for ikke at glemme 
KNAPK - i hvor høj grad samarbejder de med hinanden? Er der tale om et 
tværfagligt samarbejde? 

Svar 3) 

APNN gennemfører hvert år høringer vedr. årskvoter om hvid- og narhvaler. Disse 
høringer varer 5 uger og foretages i henhold til gældende lovgivning. Høringssvarene 
indgår i beslutningsoplægget til Naalakkersuisut sammen med hensyntagen til 
internationale aftaler, biologisk rådgivning, samt fanger- og brugerviden. KNAPK 
inddrager de lokale fangerforeninger i høringen og videresender, samt støtter deres 
høringssvar. Således kører KNAPK og kommuner parallelt i høringsprocessen og 
Naalakkersuisut beslutter derefter kvoterne. 
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